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ZPRAVODA J str. 2

Pasohlávky v obrazech
Přesto, že ani letos nám poslední zimní měsíce nenabídly velké množství sněhu, tak mrazů se nám dostalo dost. 

Dokonce tolik, že stejně jako minulý rok zamrzla v lednu Dyje a nadšenci do bruslení toho náležitě využili. V úno-
ru jsme se dočkali již tradičního oteplení, které nás navnadilo skoro až jarními teplotami a sluníčkem. Ale jak 
tomu už tak bývá, oteplení opět vystřídaly tuhé mrazy. Letošní zima se tak řadí mezi 15 nejteplejších od zimy 
1961/1962, kdy leden byl svými teplotami spíše nadprůměrný, zato v únoru byly blíže normálu. Na začátku března 
se na chvíli objevilo jaro, které bylo opět záhy vystřídáno mrazy a sněhem.
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Informace z obce
Úvodní slovo

Vážení občané a čtenáři,
touto cestou se vám poprvé hlásím jako nová šéfredak‑

torka našeho obecního zpravodaje. Jmenuji se Kateřina 
Lorencová a přesto, že v Pasohlávkách nejsem dlouho, tak 
mám tu čest navázat na skvělou a poctivou práci své před‑
chůdkyně Simony Soukalové, které jménem svým i redakč‑
ní rady děkuji za její dlouholetou péči o náš zpravodaj.

Mým cílem je, aby zpravodaj nadále pokračoval v  jeho 
tradici a zůstal spolehlivým zdrojem informací o dění v obci. 
Chci také, aby se stal aktivní platformou pro vás, naše čtená‑
ře. Ráda bych zavedla nové rubriky a vítané jsou vaše návrhy, 
tipy na zajímavá témata či příspěvky a povedené fotografie 
z obce nebo kulturních akcí. Pokud máte nápad, který byste 
rádi sdíleli, neváhejte mě kontaktovat na náš nový zpravo‑
dajský e ‑mail: pasohlavskyzpravodaj@gmail.com.

Děkuji za vaši přízeň a těším se na společnou cestu Paso‑
hlávským obecním zpravodajem!

Mgr. Kateřina Lorencová
šéfredaktorka obecního zpravodaje

Slovo starostky
Vážení spoluobčané,
máme za  sebou vstup do  nového roku a  jaro opět bez 

zaklepání vtrhlo rovnou k nám a ukazuje svou sílu. Příroda 
se začíná probouzet, tak doufejme, že už zima pro nás 
nechystá nějaké nemilé překvapení.

A co se u nás děje? Obec nadále pokračuje ve svých dvou 
velkých investičních projektech, které již byly zahájeny, 
a které nás na dva roky plně vytížily. Pokračujeme ve výstav‑
bě nových rekreačních objektů, kterými jsme nahradili ty 
nevyhovující. Do konce letošního roku by mělo být hotovo, 
přes zimu ve 2026 se vybaví nábytkem, a na jaře by tak měly 
být připraveny na sezónu 2026. Také pokračujeme ve zka‑
pacitnění čistírny odpadních vod, která by měla být hotová 
na  podzim 2026. Jak jsem psala v  některém z  předešlých 
zpravodajů, tato investice zajistí Pasohlávkám na  příštích 
minimálně 25 let dostatečnou kapacitu odpadních vod pro 
svůj budoucí rozvoj. Ta stávající již byla nedostatečná, 
a především v letních měsících jsme se potýkali s problémy 
při stávajícím provozu.

Obě tyto investice jsou velkým zásahem do našeho roz‑
počtu, a tak nám pak už zbývá dělat menší věci. Jistě jste si 
všimli, že v  nové lokalitě pro výstavbu rodinných domů 
vyrostlo dětské hřiště, které jsme vybudovali na  podzim 
2024 a  v  současné době je již hojně využíváno. Ale o  tom 
píšu v samostatném článku. Aktuálně se již rozjela instalace 
fotovoltaiky na budově obecního úřadu, kde pro provoz této 
budovy budou panely umístěny ještě i na kulturním domě. 
A dalším místem, kde fotovoltaika bude, jsou kabiny. Snaží‑
me se tak alespoň částečně snížit náklady na el. energii, kte‑
rá v  rozpočtu obce netvoří zrovna malou částku. To vše 
děláme s podporou dotace z Ministerstva průmyslu.

Od  1.  2.  2025 u  nás skončila Česká pošta svoji činnost 
a  veškerou agendu pošty jsme tak převzali pod svá křídla 
jako Poštu Partner. Z pohledu občana se pro Vás nic nezmě‑
nilo a pošta funguje nadále tak, jak jste byli zvyklí. Jediné, co 
si na  naší poště aktuálně nezřídíte, jsou bankovní služby, 
za kterými musíte do Pohořelic. Obsluhovat svůj bankovní 

účet pak už můžete zase na naší poště. Přijali jsme na poštu 
novou pracovnici, paní Hanu Urbanovou, kterou jistě znáte, 
a  která má agendu pošty plně na  svých bedrech. Nyní se 
v prostorách pošty připravuje ještě pracoviště Turistického 
informačního centra. Rozhodli jsme se v zastupitelstvu, že 
tyto dva provozy sloučíme do  jednoho místa. Pracovnice 
turistického centra je stále stejná, jde o paní Simonu Souka‑
lovou, dříve Jelénkovou, která se nám loni na začátku podzi‑
mu vdala. Ta má zase na svých bedrech agendu turistického 
centra se všemi povinnostmi, které k tomu patří. Obě se pak 
budou vzájemně doplňovat, jakmile se otevře turistické 
centrum v nepřetržitém celotýdenním provozu a budou tu 
tak pro vás i návštěvníky obce po celý týden. Tak doufám, že 
toto spojení obou provozů bude pro všechny výhodné.

V loňském roce jsme si také připravili projekt na revitali‑
zaci a  obnovu větrolamů kolem obce, které v  minulosti 
vlastnili Lesy ČR, a  pak je vykáceli. Obec tyto pozemky 
následně směnila za  pozemek na  „ovčárně“. Takže máme 
pozemky, máme připravený projekt, a aktuálně se připravu‑
jí žádosti o  dotace, abychom na  nich mohli vysázet nové 
stromy, které v budoucnu vytvoří větrolamy nové. Obec tak 
bude opět chráněna před větry z otevřených polí, kterých je 
u nás opravdu dost, myslím těch větrných dnů.

Připravujeme také od loňského roku tzv. MEK, tedy Míst‑
ní Energetickou Koncepci, kde jsme na její zpracování vyu‑
žili dotační výzvu RES+, do které jsme se zapojili. Jedná se 
o  koncept soběstačnosti obce, abychom si energii, kterou 
spotřebujeme, uměli i sami vyrobit a jak na to. Tato koncep‑
ce nám vypočítá energetickou náročnost budov, které obec 
vlastní a provozuje, a navrhne pak řešení, jak docílit jejího 
případného snížení.

Zároveň prosíme všechny občany, zda by nám mohli 
zapůjčit nejstarší fotografie ze svých domovů pro vytvoření 
knižní publikace k 750. výročí první písemné zmínky o obci. 
Tuto knihu připravujeme k  vydání v  příštím roce, a  to při 
obecní oslavě tohoto výročí, kterou předběžně plánujeme 
na měsíc červen 2026.

Mějte se dobře a užívejte si příjemné jarní dny.
Martina Dominová, starostka

Poplatky
Poplatek za komunální odpad je splatný do 30. dubna 

2025. Výši poplatku zjistíte po přihlášení do MESOH systé‑
mu, nebo vám ji sdělí na obecním úřadě.

Poplatek za stočné je možné uhradit od 16. dubna do 
30. dubna 2025.

Poplatek za psa je splatný do 30. dubna 2025.

VÝZVA OBČANŮM
Vážení spoluobčané,
do připravované knihy k výročí obce Pasohlávky v roce 

2026 prosíme o zapůjčení fotografií nebo pohlednic z historie 
i současnosti naší obce, které můžete předat na OÚ Pasohlávky 
nebo zaslat e‑mailem na starosta@pasohlavky.cz. Fotografie  
v pořádku vrátíme, jakmile si uděláme jejich kopie.

Děkujeme za spolupráci.
Martina Dominová, starostka



ZPRAVODA J str. 4

Cyklistická stezka Brno – Vídeň 
www.brnoviden.cz 

Svazek obcí Cyklistická stezka Brno – Vídeň v roce 2025 
uspořádá tradiční akce pro cyklisty: Zahájení a  Ukončení 
sezóny na cyklostezce Brno  – Vídeň. Zahájení proběhne 
26.  dubna: s  hudebními zastávkami na trase v  Rebešovi‑
cích, Blučině, a  kulturním programem v  kempu Merkur 
Pasohlávky. V letošním roce se opět se 100 % dotací města 
Brna budou organizovat velice oblíbené cyklobusy na růz‑
ná místa cyklostezky Brno – Vídeň a okolí. Cílem cyklobusů 
bude Vídeň, Mistelbach, i  místa vinařských akcí Krajem 
vína (cyklovýlety po vinařských stezkách s  ochutnávkou 
vína). Dalšími důležitými aktivitami svazku v roce 2025 je 

stavba 2 nových úseků cyklostezky Brno – Vídeň: Vojkovi‑
ce – Hrušovany u Brna, Hrušovany nad Jevišovkou – Jevi‑
šovka. Stavební práce byly zahájeny v březnu 2025 a budou 
dokončeny do září 2025. Obě stavby nových úseků cykloste‑
zek jsou spolufinancovány evropským fondem IROP ve výši 
85% z celkových nákladů.

DSO Cyklistická stezka Brno – Vídeň vyhlašuje výběrové 
řízení na pozici tajemník/manažer (podrobné informace 
najdete na www.brnoviden.cz/aktuality).

Jitka Jirků, manažerka svazku

Z jednání zastupitelstva obce
Ve  čtvrtek devatenáctého prosince proběhlo poslední 

jednání zastupitelstva obce v roce 2024. Během tříhodino‑
vého jednání zastupitelé projednali celkem šestnáct bodů 
programu. Hlavním bodem zasedání bylo schválení roz‑
počtu obce na rok 2025. Během rozsáhlé diskuze se probra‑
la témata jako např.  provoz a  fungování kavárny Café 
Zastávka či večerky, dále možnost vybudování veřejných 
toalet u cyklostezky, odpadkové koše u cyklostezky, provoz 
lékařské ordinace, prodej pozemku u  hřbitova, který je 
vhodný na provozování obchodu, či jiných služeb. Také se 
probralo fungování společnosti Pasohlávská rekreač‑
ní, s. r. o. a zda je v rozpočtu dostatečná částka na dotace 
místním spolkům. Rozpočet byl nakonec schválen s příjmy 
ve výši 89.712.600 Kč, s výdaji ve výši 114.372.700 Kč a finan‑
cováním schodku rozpočtu ve  výši 24.660.100 Kč. Dále 
zastupitelé mimo jiné schválili poskytnutí finančního pří‑
spěvku Základní škole a Mateřské škole Pohořelice ve výši 
2.100.000 Kč na provoz MŠ a ZŠ v Pasohlávkách. Schválila 
se také cena stočného a  to takto: od  1.  ledna do  31.  břez‑
na 2025 ve výši 35 Kč/m3 vč. DPH a od 1. dubna do 31. pro‑
since 2025 ve výši 40 Kč/m3 vč. DPH. Byla schválena také 
Obecně závazná vyhláška obce Pasohlávky o nočním klidu, 
ve  které se určují výjimky z  nočního klidu pro kulturní 
a sportovní akce v katastru obce. Dlouhá diskuze se vedla 
o pořádání akce Euro Bike Fest, jejíž pořadatelé mají plat‑
nou smlouvu ještě na  dva roky, přesto jim byla snížena 
výjimka z nočního klidu z 01.00 hod na 00.00 hod. Schválila 
se také zaktualizovaná Obecně závazná vyhláška obce Paso‑
hlávky o  veřejném pořádku v  obci Pasohlávky, kterou se 
reguluje užívání plakátových ploch ve  vlastnictví obce, 
táboření a  umisťování dočasných přístřešků na  veřejném 
prostranství na  území obce mimo pozemní komunikace 
a  vjezd na  veřejná prostranství na  území obce nemající 
povahu pozemních komunikací. Stejně tak se schválila 
Obecně závazná vyhláška obce Pasohlávky o  stanovení 
obecního systému odpadového hospodářství, a to z důvo‑
du povinnosti zajištění separovaného sběru textilního 
odpadu. Zastupitelé také schválili měsíční odměny svým 
neuvolněným členům za  výkon funkce a  to takto: člen 
rady – 8.270 Kč, předseda komise / výboru – 4.225 Kč, člen 
výboru / komise – 3.506 Kč, člen zastupitelstva bez dalších 
funkcí – 2.113 Kč.

Ve  čtvrtek dvacátého února se konalo první zasedání 
zastupitelstva v novém roce, kde zastupitelé během čtyř‑
hodinového jednání projednali celkem jedenáct bodů. 
Zastupitelé např. vzali na vědomí architektonickou studii 
na nové sociální zařízení Mušov v Kempu Merkur. Jedná 
se o nové sociální zařízení mezi lagunami, kde je stávající 
budova ve špatném technickém stavu a neodpovídá sou‑
časným standardům. Součástí stavby je i  restaurace 
U  Tlusťocha, která je v  současnosti mimo provoz, a  její 
prostory jsou v dezolátním stavu. Tato investice je odha‑
dována na  cenu 15 milionů korun. Zastupitelé také sou‑
hlasili se zamýšleným záměrem výstavby stánku pro 
občerstvení o  rozměrech cca  3 x 6 m v  Kempu Merkur 
v  blízkosti vody. Důvodem vybudování tohoto stánku je 
zrušení prodejní uličky s deseti dřevěnými stánky, o které 
není mezi podnikateli zájem. Tento stánek bude postaven 
na  pozemku obce a  bude dán do  provozu třetí osobě. 
Na  dodržování stanovených podmínek bude odpovídat 
jednatel společnosti, pan Ingr. Zastupitelé také vzali 
na vědomí vyhodnocení bytového fondu, ze kterého byly 
poskytnuty půjčky dvěma žadatelům, a to na „rekonstruk‑
ci bytového fondu“ a „rozšíření stávající bytové jednotky“. 
Celkem bylo z rozpočtu obce čerpáno 249.496,27 Kč. Sta‑
rostka také informovala přítomné zastupitele i  občany 
o tom, kde a za jakých podmínek jsou uloženy volné finan‑
ční prostředky obce. Jedná se o  cca  sto třicet milionů 
korun, které jsou uloženy následovně: cca  57 milionů 
korun na účtu v DRFG, cca 65 milionů korun na spořícím 
účtu v  Trinity Bank, cca  6 milionů korun na  provozním 
účtu u Komerční banky a asi dva miliony korun v Moneta 
Money Bank, které jsou určeny na  obnovu, rekonstrukci 
a  opravy ČOV podle přísných rozpočtových pravidel. 
Zastupitelé odsouhlasili uložení jednatřiceti milionů 
korun do banky UniCredit Bank Czech Republic and Slo‑
vakia,  a.  s. Zastupitelé také schválili poskytnutí finanční 
dotace z rozpočtu obce, a to následovně:
• TJ Zetor Pasohlávky 95.000 Kč
• SH ČMS Sbor dobrovolných hasičů Pasohlávky  95.000 Kč
• ZO Českého zahrádkářského svazu Pasohlávky  75.000 Kč
• Myslivecký spolek Pasohlávky 82.000 Kč
• ZO Českého svazu žen Pasohlávky 55.000 Kč

Podrobné podklady zastupitelstva jsou k nahlédnutí na 
Obecním úřadě v Pasohlávkách. 

Simona Soukalová
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Tisková zpráva z účasti obce  
na veletrhu ve Vídni

Již dlouhou dobu se obec aktivně neúčastnila na veletr‑
zích jak doma, tak v zahraničí, a to z důvodu, že poptávka 
po  službách v  cestovním ruchu se několik posledních let 
odehrává především v  internetovém prostředí. Avšak 

společně s městem Mikulov jsme se rozhodli využít nabídky 
CzechTurismu, abychom se v rámci společné expozice pre‑
zentující Českou republiku v  zahraničí představili samo‑
statně v  Rakousku ve  Vídni ve  dnech 16.  1.–19.  1.  2025 
na veletrhu cestovního ruchu Ferien Messe Wien. Na vele‑
trhu se celkem sešlo více než 420 vystavovatelů z 36 zemí 
a  navštívilo jej více než 155 tisíc návštěvníků. Nedílnou 
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součástí akce, kterou vyhledali jak odborníci, tak individu‑
ální zájemci, byl bohatý doprovodný program. Potenciální 
návštěvníci se nejvíce zajímali o památky, přírodu, cyklotu‑
ristiku, přírodu i koupání. Mnozí z nich Mikulov i Aqualand 
Moravia již navštívili. Návštěvu pak hodnotili velmi pozitiv‑
ně a rádi se budou do našeho regionu vracet. Jiní Mikulov 
sice znali, ale netušili, že má toho tolik v nabídce. Mikulov, 
který je vzdálený jen 70 km od Vídně, je pro Rakušany velmi 
zajímavou destinací. A  do  Pasohlávek je to pak už jen 

kousek. Zájemci se dali rozdělit do  těchto skupin  – znali 
a navštívili, někteří už dávno. Další znali, jezdí kolem, znají 
cestu na Brno, a říkali, že navštíví. Byli tam i lidé z příhrani‑
čí, kteří si na  veletrh do  Vídně dojeli, dále pak Vídeňáci, 
a  i  z  okolí za  Vídní. Někteří vůbec také poprvé objevovali 
krásy Česka  – neznali. Prostě všeho mix, ale zájem byl 
opravdu velký. Tak uvidíme, co nám to přinese.

Martina Dominová, starostka

Aukce obrazu na podporu kostela Sv. Linharta
„Pozůstatky života“ neboli název obrazu od začínající umělkyně…

Dobrý den,
jsem začínající umělkyně a před pár měsíci jsem nama‑

lovala pár obrazů na  téma spojené s  Pálavou a  také se 
samotným Mušovem. Proč jsem se rozhodla věnovat jeden 
z  mých nejlepších obrazů mé začínající tvorby na  rekon‑
strukci a péči „ostrovního“ kostela, který je jednou z domi‑
nant jižní Moravy a krajiny pod Pálavou?

Už od  té doby, co jsem poprvé uchopila do  ruky štětec 
a namalovala jsem svůj první obraz podle fotografie se zná‑
mým výhledem na pálavské vrchy od vodní nádrže, tak jsem si 
uvědomila a  vyslovila jsem si vzdálený sen, který se před 
rokem splnil: „…chci namalovat Pálavu na plátno velkého for‑
mátu…“. Už tady jsem věděla, že mě od útlého dětství zasáhly 
a ovlivnily právě šťastné momenty a zážitky, které jsem prožila 
se svými nejbližšími, právě na území CHKO Pálava a známého 
Mušova. Ta láska, pocit klidu a  bezpečí se nedá popsat, jež 
zažívám pokaždé, když přijedu do krajiny, jelikož ji znám jako 
své pohorky. Je to takový můj druhý domov. Pamatuji si, že už 
mé dětské oči vnímaly tuto krajinu něčím výjimečnou a postu‑
pem času jsem se začala víc a více zajímat a objevovat ji.

Tento obraz byl součástí výstavy „Symbióza k Pálavě“, která 
měla veřejnosti a  lidem, kteří mají jižní Moravu za  srdeční 
záležitost či ji tolik neznají, jim ukázat, jaký klenot a právě ty 
jedinečné a  skryté světy plné příběhů a  krás v  této krajině 
jsou – pomocí krajinomalby a abstrakce s konkrétními prvky. 
Výjimečné okamžiky a  momenty (např.:  západ a  východ 
slunce, sluneční paprsky prosvítající mezi stromy, vítr ve vlasech 
na  vápencových kopcích či u  břehu nádrže) těmto místům 
dávají větší atmosféru, prostor pro přemýšlení, uvažování 
a také pochopení jejich existence.

Krajina a  hlavně samotná příroda je hlavní inspirací 
v mojí tvorbě. A tato příroda, jedinečného charakteru v Čes‑
ké republice, se skrytými vzpomínkami pod vodou, plná 
historie od  pravěku až po  novověk a  mnohem více, které 
vidí každý z nás jinak. Doufám, že její podoba vydrží co nej‑
déle, pokud si ji budeme vážit a ochraňovat ji. Myslím si, že 
i  tato stavba spadající do  umění v  oblasti architektury si 
zaslouží tu být i  nadále, aby dále dávala této krajině 

originalitu a ohromující atmosféru. Stojí tu už od 13. století, 
tak proč by nemohla stát v plné kráse i pro další generace. Je 
to poslední pozůstatek života ze zaniklé obce Mušov.

Zuzana Doubková

Více informací o mně a mojí tvorbě (malování na zakázku, 
projekty atd.):
E ‑mail: doubkovazuzka@seznam.cz 
Instagram: zuzana.doubkova_art
Minimální cena obrazu „Pozůstatky života“ 
 – 40 x 50 cm, akryl: 3 000 Kč

(Finální finanční částku získává sbírka na záchranu kostela 
Sv. Linharta + Bonus: Po koupi obrazu získává kupující cer‑
tifikát pravosti díla s podpisem umělce.) 

„…vše co mám rád rozdělí,
na dva ostrovy, od sebe daleko,
všechno v nás už přeteklo,
jsme uvězněni v tělech,
jak hudba v decibelech,
uuuu, zas budem štastni,…“ 
(citace z písně Atentát – Kryštof)
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Investiční akce obce v obrazech

Výstavba bungalovů v kempu
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Investiční akce obce v obrazech

Intenzifikace ČOV Pasohlávky

 
 nová přečerpávací stanice ČS 5

 příprava aktivační nádrže

 ČOV březen 2025
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Nové dětské hřiště v lokalitě Pasohlávky-východ

S potěšením oznamujeme občanům, že v naší obci vyrost‑
lo nové dětské hřiště, a  to v  nové lokalitě místně nazývané 
Pasohlávky  – východ. Naše obec se zaměřuje mimo jiné 
na  zlepšení veřejného prostranství, občanské vybavenosti, 
do  které bezesporu patří i  vybudování dětského hřiště. To 
bude sloužit nejen místním, ale i návštěvníkům obce. Součas‑
ná situace s nedostatečnými možnostmi pro hraní a trávení 
volného času v  obci nás vedla k  tomu, abychom reagovali 
na požadavky obyvatel, a to především rodin s malými dětmi, 
které nám na  obec posílali své podněty na  vybavení hřiště. 
Ve spolupráci s občany tak vznikla představa o tom, co si rodi‑
če pro své děti představují, aby na hřišti bylo. Prostor, kde se 
hřiště nachází, byl dostatečně velký na  to, aby se tam vše 
žádané vešlo. Dětské hřiště tak obsahuje bezpečné a zábavné 
prvky pro různé věkové kategorie, a to velkou herní sestavu, 
lanovou dráhu, stezku dovednosti, lanovou pyramidu, různé 
houpačky a houpadla, zemní trampolínu, průlezky a k tomu 
samozřejmě posezení pro rodiče, odkud mohou dohlížet 
na  své děti. Časem přibude i  zeleň, která obohatí prostředí 
a poskytne v letním období potřebný stín.

Cílem našeho projektu, který jsme nazvali „Dětské hřiště 
v lokalitě Pasohlávky ‑východ“, bylo vytvořit příjemné a bez‑
pečné prostředí pro trávení volného času, zvelebení vyba‑
venosti naší obce, ale také posílení sociálních vazeb 
v komunitě a pocitu sounáležitosti obyvatel. Děti tak mají 
prostor pro rozvoj fyzické aktivity a motorických dovednos‑
tí, což je v dnešní době velmi důležité. Dětské hřiště se sta‑
ne důležitým faktorem pro život rodin s dětmi v obci, neboť 
umožní snadnější integraci do společnosti a pomůže elimi‑
novat nežádoucí sociální projevy. Místo pro setkávání při‑
spěje k  navazování sousedských vztahů a  vytvoří prostor 
pro společné aktivity všech věkových kategorií.

Obec Pasohlávky má tu čest spolupracovat s Místní akční 
skupinou Podbrněnsko (MAS), což nám umožnilo realizovat 
právě tento projekt „Dětské hřiště v  lokalitě Pasohlávky‑
‑východ“. Díky spolupráci s kanceláří MAS a možnosti bez‑
platných konzultací připravovaného projektu jsme nemuseli 

z rozpočtu obce hradit žádnou dotační agenturu a byli jsme 
tak schopni připravit projekt do  dotační výzvy vyhlášené 
MAS vlastními silami a bez dalších investic.

Obec Pasohlávky se stala členem MAS Podbrněnsko 
teprve před nedávnem, a toto byl náš první projekt, na který 
jsme získali finanční podporu prostřednictvím dotační 
výzvy vyhlášené v rámci Místní akční skupiny Podbrněnsko. 
Věříme, že tato spolupráce přinese další pozitivní výsledky 
a  možnosti pro rozvoj nejen naší obce. Prostřednictvím 
zapojení do spolupráce v rámci MAS rozvíjíme spolupráci 
s dalšími aktéry z našeho území. Scházíme se i s ostatními 
starosty kde mimo jiné vzájemně sdílíme zkušenosti s pří‑
pravou i realizací projektů realizovaných skrze MAS.

Doufáme v další rozvoj vzájemné spolupráce a podporu 
v přípravě dalších projektů do dalších výzev vyhlašovaných 
MAS Podbrněnsko.

Naším cílem bylo vybudovat takový prostor, kde se budou 
moci setkávat rodiny s dětmi, a kde budou moci společně 
trávit čas v příjemném a bezpečném prostředí.

Pokud kdokoliv uvažuje o  realizaci podobného projektu, 
může kontaktovat nás, nebo další podpořené žadatele skrze 
kancelář MAS. Databázi podpořených projektů naleznete 
na internetových stránkách Místní akční skupiny Podbrněnsko. 
(https://www.podbrnensko.cz/dotace/podporene ‑projekty‑
‑mas ‑podbrnensko)

Doufáme, že děti budou z výsledku tohoto projektu stej‑
ně tak nadšené, tak jak my jsme spokojeni ze spolupráce 
na tomto projektu, a přejeme všem pohodové chvíle stráve‑
né společně na novém dětském hřišti!

Na  závěr to nejdůležitější, náklady na  pořízení herních 
prvků a mobiliáře celkem vyšly na 1 447 742 Kč, a poskytnu‑
tá dotace činí 640 000 Kč.

Ještě bych chtěla poprosit rodiče, aby poučili své děti, jak 
se mají na  hřišti chovat. Má sloužit především ke  hraní 
a rozvoji kondičky, a ne k tomu, aby si dokazovali své „spre‑
jerské“ dovednosti.

Martina Dominová, starostka

Spolupráce s MAS Podbrněnsko
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Masopust

Kdo měl chuť, dobrou náladu a smysl pro humor ‑ nasa‑
dil si masku a vyšel v sobotu 1. 3. 2025 s maškarním průvo‑
dem do ulic.

Masky byly všude vítány, pohoštěny a  byla kolem nich 
spousta legrace. K  rituálům patří návštěva všech domác‑
ností, ochutnávka koblížků i ostřejších nápojů všeho druhu. 
Masopust se za přispění krásného počasí opravdu vydařil. 
I když za sebe musím konstatovat, že jestli to takhle půjde 
dál (s účastí masek), tak asi průvod vesnicí brzy skončí.

Večer se maškary sešly v  trochu hojnějším počtu v sále 
kulturního domu, kde k  tanci a  poslechu hrál „ZBYŇA 
BAND“. Před půlnocí proběhlo tradiční pochovávání basy 
a veselIce se protáhla až k ránu.

Budeme se těšit na další rok a snad nás podpoří víc dob‑
rovolníků, aby fašanková tradice nezanikla.

Ze společenského života
Tříkrálová sbírka

Milí spoluobčané,
v letošním roce proběhl 25. ročník již tradiční Tříkrálové 

sbírky, kterou organizuje Charita Česká republika. V  naší 
obci jsme koledovali hned první lednovou sobotu. Počasí 
nám úplně nepřálo, ale naši králové a  královny se úkolu 
zhostili s nadšením a vše zvládli na výbornou.

Tentokrát se nám podařilo sestavit 5 skupinek koledníků 
a  mohli jsme proto zajít i  do  nových domů v  lokalitě 
tzv. Pasohlávky ‑východ. Celkem jsme vykoledovali 31 678 Kč. 
Je to o trochu méně než vloni, ale i tak děkujeme za každou 
věnovanou korunu. Za celou Oblastní charitu Břeclav koled‑
níci vybrali 4 303 208 Kč.

Výtěžek sbírky je každý rok rozdělen podle předem sta‑
noveného klíče – 65 % vybraných prostředků se vrací Chari‑
tám, které je vybraly, a pomáhají tak přímo v našem regionu, 
15 % je určeno na  velké diecézní projekty, 10  % putuje 
do  krizového fondu, odkud jsou uvolněny při mimořád‑
ných událostech a na pomoc v zahraničí, 5 % využije na své 
projekty Charita Česká republika, 5 % pak na nutnou režii 
sbírky. Na konkrétní projekty, kde budou peníze využity, se 
můžete podívat na stránku charity:

https://breclav.charita.cz/co ‑vsechno ‑delame/nase‑
‑sbirky/trikralova ‑sbirka/zamery ‑trikralove ‑sbirky‑2025/

Závěrem chci tedy ještě jednou jménem svým i Oblastní 
charity Břeclav poděkovat malým i dospělým koledníkům 
a paní Langové z obecního úřadu za spolupráci a samozřej‑
mě Vám všem, kdo jste do Tříkrálové sbírky jakoukoli část‑
kou přispěli.

Lenka Ferbyová – místní koordinátorka TKS
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Pochovávání basy
Vážení pozůstalí, vážení smuteční hosté. 
V této dnešní chvíli
jsme si schůzku dali, 
abychom basu pochovali.
Teď je ještě masopust, 
od středy však jenom půst.
Ohlédnem se nejdřív zpátky, 
ten rok se mi zdál dost krátký.
Mnohé se však přihodilo, 
něco nás i zarmoutilo.

Baso - 
… Pepa Kvapil manželce poličku navrtat chtěl. 
Práce se pořád nedařila, díru ne a ne najít. 
Když však do druhého pokoje zašel, 
díru ve skříni našel.

… Napomeň naše občany!
Až zase chlapi z obce budou pálit listí a klestí, 
aby se nestalo neštěstí.
Když nechají to bez dozoru po pracovní době,
stává se že místní občané zde přiváží svůj domácí odpad. Dlouhodobě.
Je to věc nemilá pro obyvatele nových domů.
Stěžují si na smrad a kouř-
- a hádejte komu.

…Eva Paradiová k lékaři objednána byla.
Byla velmi důsledná a vše si připravila,
ale o den dřív tam dorazila.

… Teď trochu zadrž dech, neboť trochu vulgární budu.
Dušan Cerovský jel od Lasa domů,
nezvládl řízení a na mostku si rozbil hubu.

… Když je velká sláva a jarmark se koná,
tak ochraňuj Staňu Jedounka, když prostata volá.
Cestu na koloběžce neustál
 a jeho obličej ráno všemi barvami hrál.

… Ochraňuj naši paní úřednici, ať si pozor na pana Alzheimera dává.
Hlášení vypadává a aktualit se nám nedostává.

… Zdendu Kecka od infarktového stavu ochraňuj.
Večer dovolil synovi kámošku ohlídat
a ráno je našel v posteli si povídat.

… Neuhodneš, co se paní Langové přihodilo.
Když vracela se v pozdních nočních hodinách domů,
nemohla uvěřit tomu…
Na lavičce u jednoty mladý pár tam dováděl
a Staňku do nemilé situace uváděl.
Trapně se cítila
a tvářila se jako by tam nebyla.

… Vedoucí sanity v Aqualandu trochu do trapné situace se dostala.
Když do práce přišla a skříňku otevřela,
erotická pomůcka zde ležela.
Nikomu však nechyběla,
proto do popelnice musela.

… Ochraňuj Pepu Wächtera, až zase bude své kutilské umění pokoušet.
Ruka mu v brusce uvízla
a prst skoro uřízla.
Kamarádi krvácení zastavili,
do nemocnice dopravili
a tím úd zachránili.

… Děkujeme ti, že nám neustále ochraňuješ Šeďocha od zlého.
Na Mysliveckém plese to nezvládl s alkoholem
a po cestě domů měl problém s prostorem.
Pomohli mu místní víly
a domů ho dopravily.
U baráku ho odložily,
jelikož už síly nestačily.
Františka to táhlo zpátky,
ale spadl sousedce do zahrádky.

… Dohlédni na Petru Švarnou, až se bude do práce chystat.
Nemůže se dospat a o hodinu dříve do práce vyráží,
ještě že ji dcera stráží.
… Až půjde Marta Mandincová příště z hodové zábavy domů,
ať si vše zkontroluje a předejde tomu,
že celý zbytek dne své brýle bude hledat,
a nemusí se s nimi shledat.
Po celodenním pátrání -
své okule najde při náhodném setkání.

… Naší paní starostce stala se věc nemilá,
klíče od domu i pracovní ztratila.
Dlouho hledala a až klíče nové měla -
dvojité dno v kabelce objevila.

… Za všechny trampoty a způsobené škody se omlouváme,
loni jsme to trochu přepískli,
ale už to neuděláme.

… Když se vydá vesničan do velkoměsta a stane se,
že odbije hodina šestá,
v tu chvíli vyvstane mu na paměti,
že by se měl vrátit,
dřív než se ztratit.
V Praze na Chodově -
zasteskne se ti po domově. 

… Až budeš svolávat na další členskou schůzi svazu žen,
popros ať je řádně termín vyhrazen.
Jedna jde o hodinu dříve,
druhá to stíhá hodinu poté - nejdříve.

A co závěrem říci?
Svatou vodou pokropeni,
mojí řečí občerstveni,
vyložte si všechno v dobrém,
nehledejte v ničem problém.
Vy všichni si přejte klid,
postní dobu pojďme žít!

Miroslava Mikulášková
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Kemp Merkur Pasohlávky
Kemp Merkur Pasohlávky otevře své brány pro veřejnost  

1. 4. 2025 v 7:30 hodin.
Vchod i východ do kempu bude umožněn Hlavní recepcí u centrální budovy Kempu Merkur.
Výjezdová recepce u Aqualandu Moravia bude otevřena v průběhu měsíce května.
Zadní recepce u letního kina bude otevřena až v průběhu měsíce června.

Upozorňujeme občany Pasohlávek, že vstup do kempu mají zdarma na základě aktivní permanentní karty. Kartu lze 
vystavit občanům s trvalým pobytem v obci po předložení OP nebo platného dokladu totožnosti.
Občanům Pasohlávek, kteří mají vystavené permanentní karty pro vstup do kempu s  fotografií z  let 2017-2024, 
BUDOU KARTY AUTOMATICKY AKTIVOVÁNY.
Není nutné nikam chodit ani telefonovat.
Podmínky pro vystavení nové permanentní kartičky:
občané, kteří mají zájem o vystavení permanentní kartičky nebo chtějí uhradit poplatek pro automobily na rok 2025, se 
musí dostavit do budovy hlavní recepce, a to na základě předchozí e ‑mailové nebo telefonické domluvy.
Preferujeme komunikaci e ‑mailem na adrese: karavany@pasohlavky.cz, kam rovnou můžete zaslat i  vaše fotografie, 
popřípadě na telefonní číslo 774 997 015 a to pouze v pracovní dny PO ‑PÁ od 8:30 do 14:00 hodin.
Cena za kartu pro 1 automobil je 500 Kč. Karty na automobily, které byly vystaveny v letech 2017‑2024, NEBUDOU auto-
maticky aktivovány, ale je potřeba osobní návštěva a úhrada poplatku 500 Kč.
UPOZORŇUJEME, že kartičky jsou nepřenosné a jejich zneužití se pokutuje částkou až do 5.000 Kč.
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Akce pro rok 2025:
• Zahájení Turistické sezóny 9.–10. 5. 2025,
• Euro Bike Fest 29.5‑1. 6. 2025,
• Lucky Cruisers Weekend 12.–15. 6. 2025,
• Léto plné zábavy během letních prázdnin.

V rámci volného vstupu do kempu mají občané Pasohlá‑
vek vlastnící permanentní kartu vstup zdarma na akci 
Zahájení sezóny a  Léto plné zábavy. Na ostatní akce je 
povinnost hradit si vstupné na danou akci.

A co je v Kempu Merkur nového?
• po loňské demolici dvou komplexů bungalovů již uvidíte 

„tvář“ nových komplexů, které své návštěvníky přivítají 
v roce 2026,

• v chatové oblasti si můžete všimnout, že chatky mají nové 
kabátky,

• na louce ATC  II. zmizela řada chatek tvořících prodejní 
uličku a místo ní rostou boxová stání pro karavany,

• na plážích se chystají nové převlékárny,
• u  informačního centra, které se nyní nachází v  blízkosti 

hlavní recepce je pro návštěvníky připravena nová úschov‑
na kol a do hlavní sezóny přibyde i servisní stanice k pří‑
padným opravám a dofouknutí duší nejen pro cyklisty, ale 

i pro rodiče s kočárky, koloběžkami, pro handicapované 
občany a jejich invalidní vozíky či handbike,

• plánujeme umístění fotopointu v  blízkosti vodní laguny 
pro zachycení momentů, které návštěvníci stráví v našem 
kempu,

• na tzv. kiteboardingové louce za velkou a malou lagunou 
roste zázemí pro milovníky kiteboardingu.
Nyní se dokončují neodkladné práce, opravy, zvelebení, 

výmalby ve stávajících ubytovacích jednotkách i sociálních 
zařízeních, chystáme se k další výsadbě zeleně, připravuje‑
me programy pro děti i dospěláky a věříme, že si společně 
užijeme krásnou a pohodovou sezónu 2025.

A ještě jsme si pro občany Pasohlávek připravili takovou 
malou výzvu nebo anketku 😊!

Kdo z Vás by měl nápad na název komplexů nových bun‑
galovů, tak nám své návrhy může zaslat na e ‑mail: osobni.
udaje@pasohlavky.cz

Nejlepší návrhy zvážíme a  pokud se konkrétní název 
bude líbit i vedení společnosti Pasohlávská rekreační, s. r. o., 
malá odměna výherce nemine 😊.

Těšíme se na Vaši návštěvu!

Tým Kempu Merkur Pasohlávky.
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Pozvánky 

            TJ Zetor Pasohlávky připravuje 

     Pálení čarodějnic, 
            které se uskuteční 30. 4. 2025 

v areálu fotbalového hřiště. 

 

Bližší informace budou zveřejněny před konáním akce.    
 

 

Obec Pasohlávky pořádá v úterý 2. května 2025 

Zájezd na květinovou výstavu FLORIA 
Kroměříž – JARO 2025 

Zájemci se mohou hlásit do 10. dubna 2025, a to osobně, 
telefonicky na č. 519 427 903 případně na č. 723 723 054 

nebo e-mailem: obec@pasohlavky.cz 

 

Obec Pasohlávky připravuje 

Dětský den, 
který se uskuteční v neděli 1. června 2024  

od 10.00 hod  

v areálu fotbalového hřiště. 

Pro děti i dospělé bude připravena spousta disciplín, 
atrakcí a další zábavy. 

Těší se pořadatelé. 

Bližší informace budou zveřejněny před konáním akce.    

 

 

 

Pozvánky
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Inzerce
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%

www.nabytek-mikulik.cz

NÁBYTEK MIKULÍK 
Lipová 692, 691 25 Vranovice

tel.: +420 777 071 792
infolinka@nabytek-mikulik.cz

OTEVÍRACÍ DOBA
 PO - PA 8:30 – 17:00 hod.

A NOVINKY Z MORAVSKÉ DOLINKY AKCE od 1. 3. do 30. 6. 2025
20

dub 
bělený

jasan 
šedý

bílá 
struktura

dub 
natur

buk olšejavordub 
grande

dub 
harmony

modřín 
latté

akácie 
světlá

akácie 
skořice

dub 
kansas

dub 
sametový

NOVINKA

LETLET
35

SMONTOVÁNO*
JIŽ Z VÝROBY

Noční stolek 
AURA
š45 v45 h40 cm  

53 cm  
PRO SNADNÉ 
VSTÁVÁNÍ

Komplet dvoulůžka AURA 
POSTEL + 2 POLOHOVACÍ ROŠTY v ceně  
na 28lamelovém roštu, polohování hlava + nohy,
velký úložný prostor přístupný od nohou 
š186 v93 d206 cm

Oblíbený
produkt

varianty
2

výšky čela
93 nebo 110 cm

tl. 25 mm

17 960,-

2 260,-

šíře160 i 180 cm  
za stejnou cenu

tl. 25 mm

tl. 25 mm

Komoda AURA 1
š90 v86 h36 cm

tl. 25 mm

5 130,-
6 420,-

Skříň AURA XL
š181 v213 h53 cm
lze osadit zrcadlem

varianty
216 080,-

š60 v2,5 h24 cm

Police na zeď AURA
včetně kování,  
DTD dle vzorníku

tl. 25 mm 570,-
720,-

vnitřní 
uspořádáníEfektní a praktické ABS hrany!

SO 8:00 – 11:00 hod.

zahradního odpadu od 1. 3. 2025
Od 1. března 2025 vstupuje v platnost novela zákona o ochraně ovzduší (Zákon
č. 42/2025 Sb.), která mimo jiné upravuje pravidla pro spalování zahradního
odpadu. Podle nového znění § 16 zákona je možné v otevřeném ohništi spalovat
pouze suché rostlinné materiály, které nejsou znečištěné chemikáliemi nebo
jinými cizorodými látkami.

Tento zákaz se zaměřuje zejména na pálení zahradního odpadu, jako je
stará tráva nebo shrabané listí. I když se na první pohled může zdát, že je
materiál úplně suchý, často tomu tak není a dochází tedy k nedokonalému
spalování. To vede k uvolňování škodlivých látek do ovzduší, což může
nepříznivě ovlivnit zdraví lidí i životní prostředí.

Proč je pálení zahradního odpadu problém?
Spalováním vlhké trávy, listí a větví vznikají škodlivé plyny, jako např.:

Oxid uhelnatý (CO) – toxický plyn, který snižuje schopnost krve přenášet kyslík.
Oxidy dusíku (NOx) a síry (SOx) – přispívají ke vzniku smogu a kyselých dešťů.
Polyaromatické uhlovodíky (PAU), dioxiny a furany – karcinogenní látky
s dlouhodobými negativními účinky na zdraví.
Jemné prachové částice (PM10, PM2.5) – pronikají hluboko do plic a zhoršují
dýchací obtíže.

Mnoho lidí může argumentovat,
že v porovnání s tím, co se děje jinde
ve světě – například masivní
průmyslové emise v Asii nebo požáry
v důsledku válečných konfliktů
– se jedná o zbytečné omezení.
Pravdou však je, že některé věci
ovlivnit nemůžeme, ale můžeme být
ohleduplní ke svým spoluobčanům.
Nikdo si nepřeje dýchat kouř plný
škodlivin jen proto, že si někdo
potřeboval pohodlně zlikvidovat
zahradní odpad.

ZÁKAZ SPALOVÁNÍ

Jak to tedy
dělat správně?

Jak tedy správně naložit se

ZAHRADNÍM ODPADEM?
Existuje několik ekologických a efektivních způsobů, jak se zbavit
zahradního odpadu, aniž bychom znečišťovali ovzduší:

kompostování
Nejlepší možnost pro trávu
a listí. Přemění se na cenný
humus, který obohatí půdu.

štěpkování větví
Čerstvé větve lze rozdrtit na
štěpku, kterou lze kompostovat
nebo využít jako mulč.

sušení větví na oheň
Pokud necháte větve schnout 6–12 měsíců, budou vhodné pro táborák,
kde si můžete třeba opéct špekáčky.

Kontejnery na zahradní odpad - ano nebo ne?
Někteří občané by uvítali speciální kontejnery na zahradní odpad. Tato možnost
však naráží na ekonomickou stránku věci. Svoz zahradního odpadu je často
neefektivní – objemné větve zabírají hodně místa, a tak se vlastně "vozí vzduch",
což zvyšuje náklady na dopravu.

A zde se nabízí otázka: Je fér, aby za likvidaci zahradního odpadu platili
všichni občané, tedy i ti, kteří zahradu nemají? Pokud si někdo pořídí velkou
zahradu, měl by se také postarat o její údržbu. Stejně jako když si někdo koupí tři
auta, nečeká, že mu obec bude přispívat na jejich provoz.

Článek připravil
spolek NAŠE ODPADKY z.s.
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Cena – zdarma. Redakční rada si vyhrazuje právo příspěvky gramaticky a přiměřeně stylisticky  upravit a v případě potřeby zkrátit.

Jubilanti leden
Anežka Urbánková  89 let
Eva Vršková 77 let
Jiřina Aláčová 75 let
Vladimír Ingr 74 let
Marie Hulejová 73 let
Jan Huszár 67 let
Bronislav Kratochvíla 61 let
František Štefan 60 let
 Jubilanti únor
Zdeňka Sedláková 77 let
Alena Grimmová 75 let
Eva Ingrová 68 let
Jiří Culek 67 let
Jubilanti březen
Brigita Ferbyová 86 let
Ludmila Zelenáková 66 let
Růžena Jelénková 66 let
Věra Hrabicová 60 let

Uvedeni byli pouze občané, kteří 
svým podpisem vyslovili souhlas se 
zveřejněním. Kdo z  jubilantů násle‑
dujících měsíců má zájem o zveřejně‑
ní ve společenské kronice zpravodaje, 
může se podepsat na OÚ. Děkuje‑
me za pochopení.

Narození
Dne 23. ledna 2025 se Apoleně 
Jochmanové a Ladislavu Lavičkovi 
narodil syn Felix.

Úmrtí
Dne 22. února 2025 zemřel pan 
František Kovařík.
Dne 8. března 2025 zemřela paní 
Jarmila Jedounková.
Pozůstalým vyslovujeme upřímnou 
soustrast.

 Společenská kronikaZ kuchyně našich babiček

  STATISTIKA OBCE:
 Uvedené údaje jsou k datu 31. 12. 2025.
 Kategorie Počet
 Dospělí 608
 Dospělí – muži 305
 Dospělí – ženy 303
 Děti (15 – 18 let) 23
 Děti (15 – 18 let) – chlapci 13
 Děti (15 – 18 let) – dívky 10
 Děti (do 15 let) 125
 Děti (do 15 let) – chlapci 64
 Děti (do 15 let) – dívky 58
 Děti (6 – 7 let) 17
 Děti (do 3 let) 31
 Cizinci 20
 Celkem obyvatel 776
 Průměrný věk obyvatel 42,42 let
  Odhlášení 40
  Přihlášení 52

Velikonoční jidáše
Suroviny:
‑ 250 g hladké mouky
‑ 250 g polohrubé mouky
‑ 100 g cukru
‑ 100 g másla
‑ 2 žloutky
‑ 25 g droždí

‑ 5 g soli
‑ asi ¼ litru mléka
‑ citronová kůra
‑ vanilka
‑ 30 g mandlí

Postup:
1. Všechny potraviny si nachystáme předem do  teplé místnosti, aby měly 

pokojovou teplotu a těsto nám rychleji a lépe kynulo.
2. Napřed si připravíme kvásek. Droždí rozetřeme se lžičkou cukru, a když se 

rozteče, přidáme 1‑2 lžíce mouky a 2‑3 lžíce mléka. Řídký kvásek necháme 
5‑10 minut vzejít.

3. Ve zbytku mléka si rozpustíme sůl a rozkvedláme žloutky.
4. Ke vzešlému kvásku přidáme cukr, mouku a přilijeme vlažné mléko s roz‑

puštěnou solí a žloutky. Tekutinu přidáváme střídavě s moukou, aby těsto 
nebylo mazlavé a nedrolilo se.

5. Nakonec přidáme vlahé máslo.
6. Vařečkou těsto spojíme, přendáme na  vál, kde je vypracujeme, až se už 

nechytá válu, je lesklé a hladké.
7. Zpracované těsto dáme pomoučněné a  přikryté utěrkou kynout. Těsto je 

vykynuté, když asi o polovinu nabude, je lesklé, hladké a pružné. (Vtlačíme‑
‑li do těsta prstem důlek, rychle se vyrovná a když kousek těsta odtrhneme 
a natáhneme mezi prsty, je pružné, tažné a jemně pórovité.)

8. Z těsta nakrájíme kousky, zakulatíme a vyválíme tenké válečky (asi jako uka‑
zováček), přibližně 20 cm dlouhé. Stočíme je do spirálek, což je typický tvar 
jidášů, nebo do esíček, uzlů nebo kuřátek.

9. Klademe je na pomaštěný nebo pečícím papírem vyložený plech a nechá‑
me ještě mírně vykynout zhruba 10‑20 minut.

10. Poté potřeme rozšlehaným vejcem, posypeme mandlemi a  pečeme 
ve vyhřáté troubě při 190 °C dozlatova asi 15‑20 minut.

11. Po upečení je ještě horké potřeme mašlovačkou rozehřátým medem. Pokud 
nechceme potírat medem, stačí je pouze pocukrovat.


